

**Protokół Nr V/19  
z sesji Rady Miasta Racibórz  
z dnia 27 marca 2019 r.**

Obrady rozpoczęto 27 marca 2019 r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 20:48 tego samego dnia. W posiedzeniu wzięło udział 22 radnych – lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu. Nieobecna 1 radna – Zuzanna Tomaszewska.

Podjęto następujące uchwały:

1. **Uchwała Nr V/71/2019 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.**
2. **Uchwała Nr V/72/2019 w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Samorządu Województwa Śląskiego z przeznaczeniem na zakup nowości wydawniczych - książek i czasopism pedagogiczno - psychologicznych, zbiorów audiowizualnych dla Regionalnego Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli i Informacji Pedagogicznej "WOM" w Rybniku Pedagogicznej Biblioteki Wojewódzkiej w Rybniku Filia w Raciborzu.**
3. **Uchwała Nr V/73/2019 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (DPS).**
4. **Uchwała Nr V/74/2019 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).**
5. **Uchwała Nr V/75/2019 w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLIV/663/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 września 2018 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.**
6. **Uchwała Nr V/76/2019 w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia.**
7. **Uchwała Nr V/77/2019 w sprawie zmiany Uchwały Nr XLIII/645/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 sierpnia 2018 r. w sprawie zasad udzielania i rozmiaru zniżek tygodniowego, obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, którym powierzono stanowisko kierownicze oraz w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli, obowiązujących w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Miasto Racibórz.**
8. **Uchwała Nr V/78/2019 w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2019 rok.**
9. **Uchwała Nr V/79/2019 w sprawie skarg na działalność Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 4 w Raciborzu.**

Wszystkie podjęte uchwały zostały wpisane do rejestru uchwał udostępnianego w Biuletynie Informacji Publicznej i stronie internetowej miasta oraz na stronie [www.esesja.pl/raciborz](http://www.esesja.pl/raciborz).

Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

- |                              |                          |
|------------------------------|--------------------------|
| - Prezydent Miasta           | Dariusz Polowy           |
| - Zastępca Prezydenta Miasta | Dominik Konieczny        |
| - Zastępca Prezydenta Miasta | Michał Fita              |
| - Sekretarz Miasta           | Tomasz Kaliciak          |
| - Skarbnik Miasta            | Beata Koszowska – Gralak |

- |                                                     |                              |
|-----------------------------------------------------|------------------------------|
| - Naczelnik Wydziału Komunalnego                    | Bożena Jedynak – Turakiewicz |
| - Naczelnik Wydziału Edukacji<br>Kultury i Sportu   | Krzysztof Żychski            |
| - Naczelnik Wydziału Gospodarki<br>Nieruchomościami | Elżbieta Sokołowska          |
| - Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona        | Trzeciakowska                |
| - Kierownik Biura Obsługi Prezydenta                | Marcin Wojnarowski           |
| - Radca Prawny                                      | Piotr Janas                  |
| - Radca Prawny                                      | Maciej Markowicz             |

## 1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad.

Otwarcia V sesji Rady Miasta Racibórz dokonał Przewodniczący Rady Leon Fiołka, witając Prezydenta Miasta, zebranych radnych, pracowników urzędu i jednostek miasta oraz zaproszonych gości i mieszkańców obecnych na sali i tych korzystających z transmisji internetowej.

Następnie Przewodniczący Rady Miasta Leon Fiołka przedstawił wniosek o poszerzenie porządku obrad o dodatkowe następujące punkty i projekty uchwał:

1. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
2. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Raciborzu.
3. Uchwała w sprawie nadania drodze wewnętrznej nazwy „Na Wzgórzu”.
4. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Miejskiego Zarządu Budynków w Raciborzu.

- Radny Stanisław Borowik zgłosił wniosek o poszerzenie porządku obrad o punkt w którym zostanie poddany pod głosowanie wniosek, który został przedyskutowany i przegłosowany na Komisji OKSRiOS.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że Komisja OKSRiOS wyraziła opinię i nie stanowi ona uchwały. Komisja może jedynie swoją opinię przedłożyć Prezydentowi Miasta.
- Radny Stanisław Borowik przekazał, że wniosek ten był głosowany na Komisji OKSRiOS i powinien być też głosowany na sesji, tak aby uzyskać poparcie wszystkich radnych. Wskazał, że przebieg tego głosowania jest opisany w protokole komisji.
- Przew. RM Leon Fiołka przytoczył § 22 ust. 1 i 2 Statutu Miasta, wskazując, że Rada rozstrzyga sprawy w formie uchwał. Rada może też w formie uchwały wyrażać opinię, wystosowywać apele i przyjmować stanowiska. Statut nie zakłada innego trybu.
- Radny Stanisław Borowik przekazał, że to Przewodnicząca Komisji OKSRiOS powinna przedłożyć Przew. RM ten wniosek i nie jest wymagana tutaj uchwała. Poprosił jednak o stanowisko radców prawnych.
- Radny Paweł Rycka w odniesieniu do odpowiedzi, jaką uzyskał Klub Radnych Razem dla Raciborza w kwestii zaproszenia na dzisiejszą sesję prezesa Przedsiębiorstwa Robót Drogowych Spółka z o.o. w Raciborzu. Uznał, że sprawa jest jak najbardziej poważna dlatego też zaproponował aby w punkcie – Wolne wnioski i informację Prezydent Miasta przedstawił radnym harmonogram prac związanych z przeniesieniem otaczarki. Dalej wskazał, że poprzednia Rada przyjęła w tym zakresie wnioski, które należy respektować. Dodał, że rozumie, że mogły po drodze wyniknąć problemy jednakże nie rozumie dezinformacji w tym temacie. Uznał, że jest to dobry temat na dyskusję na koniec sesji, niemniej zaskoczony jest tym, że na sesji nie ma prezesa PRD.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że temat był analizowany przed sesją i uzgodnił z Prezydentem Miasta, że prezes PRD będzie mógł informacje przedstawić radnym na następnej sesji.
- Radny Paweł Rycka zwrócił uwagę, że będzie to za późno gdyż termin wyznaczony przez poprzednią Radę mija jutro. W związku z powyższym poprosił o żywą dyskusję na koniec sesji. Wszystkim nowym radnym przekazał, że dysponuje wiedza ja to odbywało się od 2015 roku. Przede wszystkim wskazał na decyzje Rady Miasta i to że od tego czasu nic się nie zmieniło.
- Przew. RM Leon Fiołka poprosił o wypowiedź prawników w związku z pytaniem radnego Stanisława

Borowika.

- Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że jest możliwe aby Rada wyraziła opinię w sprawie, o której mówił radny Stanisław Borowik, jednakże musi to nastąpić w formie uchwały w oparciu o § 22 Statutu Miasta. Wymaga to więc przeprowadzenia całej procedury uchwałodawczej począwszy od przygotowania projektu takiej uchwały i złożenia wniosku o włączenia jej do porządku obrad.
- Radny Stanisław Borowik wskazał, że na Komisji OKSRiOS uzgodniono i przegłosowano treść wniosku i to Przew. Komisji powinna wystąpić do Przew. RM tak aby radni zapoznali się ze stanowiskiem komisji i następnie przegłosowali czy są za biletowaniem koncertu czy też nie. Dodał, że nie ma tu potrzeby uchwały. Wskazał, że ostateczną decyzję podejmie Prezydent Miasta bo jest to w jego kompetencji. Chodzi tylko o to aby poznać opinię wszystkich radnych wyrażoną w głosowaniu. Uznał, że przeciąganie decyzji na następny miesiąc nie jest właściwe.
- Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że na Komisji OKSRiOS uzgodniono jedynie stanowisko Komisji, pozostaje natomiast cała kwestia procedury uchwałodawczej. Uchwała, którą zakłada mogłaby zostać podjęta byłaby rodzajem apelu skierowanego do Prezydenta Miasta, przy czym i tak nie byłaby wiążąca. Prezydent Miasta znał by jedynie stanowisko Rady w tym zakresie.
- Radny Paweł Rycka przekazał, że radni nie chcą formy uchwały ale przegłosowania stanowiska Rady.
- Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że nasz statut nie przewiduje przyjęcia opinii w innej formie jak w formie uchwały.
- Radny Paweł Rycka wskazuje, że zamiarem radnych jest poddanie pod głosowanie wniosku. Wskazał jednocześnie, że w poprzedniej kadencji Rada wyrażała swoje stanowisko w formie wniosków.
- Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że za wnioskiem idzie cała inicjatywa uchwałodawcza, która kończy się przyjęciem uchwały.
- Radny Paweł Rycka przekazał, że na komisji przyjęto wniosek i miało to być tematem sesji Rady Miasta.
- Radny Stanisław Borowik przekazał, że powinno to zostać zapisane w protokole komisji. Niemniej wskazał, że na sesji nie ma dzisiaj przewodniczącej komisji. Uznał więc, że niepotrzebnie dopuszczono do głosowania tego na komisji można było od razu głosować to na sesji. Zapytał więc czy radny może zgłosić to aby wniosek, który był głosowany na komisji został przegłosowany przez wszystkich radnych.
- Radca Prawny Maciej Markowicz wskazał na zapis § 48 Statutu Miasta, który określa komu przysługuje inicjatywa uchwałodawcza.
- Radny Mirosław Lenk przekazał, że radca prawny ma rację i z przepisami trudno dyskutować. Niemniej wskazał, że rada wielokrotnie wyrażała już opinie i wnioski w kierunku prezydenta miasta nie w formie uchwały ale zwykłego wniosku czy apelu, który oczywiście prezydent miasta mógł zrealizować bądź nie, bo jest to jego prerogatywa i rada nie może go do tego zmusić. O tym czy będą biletowane imprezy w ramach Dni Raciborza to rada może wyrazić opinię ale zmusić go do tego nie może. Dodał, że z zaskoczeniem jednak obserwuje tą dyskusję bo traci się jedynie czas. Dalej wskazał, że przytoczona przez radnego Pawła Ryckę decyzja nie była uchwałą ale wytyczna w zakresie terminów dla PRD i była głosowana jako wniosek. Uznał, że chodzi tu tylko o wzmocnienie apelu komisji poprzez przegłosowanie takiego wniosku co nie byłoby niczym nie stosownym. Wskazał, że tak samo radzono sobie w wielu innych przypadkach nie angażując aparatu urzędniczego i nie przygotowując uchwał. Dodał jednak, że w przypadku konieczności przygotowania takiej uchwały to w czasie przerwy zostanie ona przygotowana. Uznał, że komisja również taki projekt uchwały mogła przygotować. Wskazał jednak, że jest to niepotrzebna papierologia, bo nie są to sprawy na tyle istotne z punktu widzenia interesy gminy, że muszą być poparte uchwałą.
- Radny Henryk Mainusz zapytał dlaczego nie została przygotowana taka uchwała przez przewodniczącą komisji.
- Radny Zygmunt Kobylak odczytał z protokołu treść przegłosowanego na komisji wniosku: *Komisja wyraża pozytywną opinię w przedmiocie organizacji koncertu zespołu Kult bez opłat za wstęp.* Wniosek przyjęto w głosowaniu: 5 radnych było za, 1 przeciw i 3 się wstrzymało. Dalej uznał, że na podstawie tego wniosku Rada taką opinię może jeszcze raz wyrazić.
- Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że słusznie tu zauważono, że jeszcze w dniu dzisiejszym można przeprowadzić taką procedurę aby wniosek radnego Stanisława Borowika został skutecznie złożony. W kwestii posiedzenia Komisji OKSRiOS to nie przypomina sobie aby padł wniosek o

wszczęcie procedury związanej z inicjatywą uchwałodawczą w celu przygotowania przedmiotowej uchwały.

- Radny Henryk Mainusz (Ad Vocem) podkreślił, że stanowisko było jednoznaczne i zostało przegłosowane i jego zdaniem to obowiązkiem przewodniczącej komisji było podjęcie dalszej procedury.
- Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że nie ma tego połączenia związanego ze stanowiskiem komisji z dalszym procedowaniem projektu uchwały, bo to nie dzieje się na zasadzie automatu.
- Radny Paweł Rycka przekazał, że w zeszłym miesiącu już o tym dyskutowano i wówczas Przew. RM zasugerował skierowanie sprawy do komisji. Dalej wskazał, że dyskusja trwa nadal, a tak naprawdę chodzi o głosowanie, które potrwa 30 sekund. Podkreślił również, że do tej pory Rada wielokrotnie takie wnioski w sprawach istotnych dla miasta głosowała. Przykładem jest wniosek dotyczący PRD.
- Radny Michał Kuliga przypomniał, że wniosek był przedstawiany już na poprzedniej sesji ale Przew. RM zasugerował skierowanie sprawy na komisję, aby komisja przygotowała uchwałę.
- Przew. RM Leon Fiołka (Ad Vocem) przekazał, że na ostatniej sesji kwestia skierowania tej sprawy do komisji oświaty wynikała dopiero po dyskusji w ostatnim punkcie sesji. Nie była wówczas wskazywana bezwzględnie wymagana forma. Na dzień dzisiejszy wskazał, że nie jest to uchwała ale zwykła opinia komisji. Na koniec jeszcze raz przytoczył § 22 i 48 Statutu Miasta i następnie zarządził głosowanie.

#### **Głosowano w sprawie:**

ujęcia w porządku obrad dodatkowych punktów i projektów uchwał i ostatecznego ustalenia porządku obrad przedstawionego przez Przew. RM.

#### **Wyniki głosowania**

**ZA: 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 11, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2**

#### **Wyniki imienne:**

ZA (10)

Marian Czerner , Leon Fiołka , Józef Galli , Magdalena Kusy , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Anna Ronin , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk

WSTRZYMUJĘ SIĘ (11)

Stanisław Borowik , Marcin Fica , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Mirosław Lenk , Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Paweł Rycka  
NIEOBECNI (2)

Zuzanna Tomaszewska , Eugeniusz Wyglenda

Rada nie przyjęła powyższego wniosku gdyż nie uzyskał on wymaganej bezwzględnej większości głosów za.

- Przew. RM Leon Fiołka wskazał, że niezbędne jest powtórzenie głosowania.
- Radny Paweł Rycka zapytał czy na koniec sesji we wnioskach ogólnych ten wniosek radnego Stanisława Borowika będzie mógł zostać przegłosowany.
- Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że również w tym punkcie sesji niezbędny będzie najpierw przegłosowanie wniosku o ujęcie tej uchwały w porządku obrad.
- Przew. RM przekazał, że we wnioskach ogólnych będzie można powrócić do dyskusji w tym temacie ale bez głosowania takiego wniosku gdyż nie przygotowano w tym temacie projektu uchwały.
- Radny Stanisław Borowik zapytał dlaczego radni boją się tego głosowania. Wskazał jednocześnie, że mieszkańcy czekają na decyzje w sprawie biletowania tergo koncertu.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że póki co mamy jedynie wniosek radnego i opinie komisji a brak jest projektu uchwały, który Rada mogłaby głosować. Ponownie przytoczył § 22 Statutu Miasta. Następnie zarządził powtórzenie głosowania zmiany porządku obrad z uwagi no to, że nie mógł zagłosować obecny na sali radny Eugeniusz Wyglenda.

#### **Głosowano w sprawie:**

ujęcia w porządku obrad dodatkowych punktów i projektów uchwał i ostatecznego ustalenia porządku obrad przedstawionego przez Przew. RM.

#### **Wyniki głosowania**

**ZA: 11, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 9, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

Wyniki imienne:

ZA (11)

Marian Czerner , Leon Fiołka , Józef Galli , Piotr Klima , Magdalena Kusy , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki , Anna Ronin , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk

PRZECIW (2)

Marcin Fica , Eugeniusz Wyglenda

WSTRZYMUJĘ SIĘ (9)

Stanisław Borowik , Justyna Henek-Wypior , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Mirosław Lenk , Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Paweł Rycka

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada nie przyjęła powyższego wniosku gdyż nie uzyskał on wymaganej bezwzględnej większości głosów za.

- Przew. RM Leon Fiołka zarządził 15 minut przerwy, od godz. 15:45 do godz. 16:00.
- Po przerwie Przew. RM Leon Fiołka zarządził głosowanie nad pierwotnie zaproponowanym porządkiem obrad.

**Głosowano w sprawie:**

przyjęcia pierwotnie zaproponowanego porządku obrad..

**Wyniki głosowania**

**ZA: 11, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

Wyniki imienne:

ZA (11)

Marian Czerner , Leon Fiołka , Józef Galli , Magdalena Kusy , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk

PRZECIW (9)

Stanisław Borowik , Marcin Fica , Justyna Henek-Wypior , Krystyna Klimaszewska , Michał Kuliga , Mirosław Lenk , Henryk Mainusz , Paweł Rycka , Eugeniusz Wyglenda

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)

Piotr Klima , Zygmunt Kobylak

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada przyjęła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad.
2. Przyjęcie protokołu z IV sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
4. Informacja Prezydenta Miasta na temat planów zagospodarowania Pl. Długosza.
5. Informacja Prezesa Przedsiębiorstwa Komunalnego Spółka z o.o. w Raciborzu.
6. Sprawozdanie z realizacji zadań związanych z programem opieki na zabytkami dla Gminy Racibórz na lata 2017 - 2020 za okres 2017 – 2018.
7. Sprawozdanie z działalności Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu za 2018 rok.
8. Sprawozdanie z realizacji Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Racibórz za rok 2018.
9. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.
10. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Samorządu Województwa Śląskiego z przeznaczeniem na zakup nowości wydawniczych - książek i czasopism pedagogiczno - psychologicznych, zbiorów audiowizualnych dla Regionalnego Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli i Informacji Pedagogicznej "WOM" w Rybniku Pedagogicznej Biblioteki Wojewódzkiej w Rybniku Filia w Raciborzu.
11. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (DPS).
12. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).
13. Uchwała w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLIV/663/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 września

- 2018 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.
14. Uchwała w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia.
  15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XLIII/645/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 sierpnia 2018 r. w sprawie zasad udzielania i rozmiaru zniżek tygodniowego, obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, którym powierzono stanowisko kierownicze oraz w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli, obowiązujących w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Miasto Racibórz.
  16. Uchwała w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2019 rok.
  17. Uchwała w sprawie skargi na działalność Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 4 w Raciborzu.
  18. Wolne wnioski i informacje.
  19. Zakończenie sesji.

## 2. Przyjęcie protokołu z IV sesji Rady Miasta Racibórz.

- Radna Anna Szukalska zgłosiła uwagę do jej wypowiedzi zapisanej w protokole w pkt. 6 na str. 10. Wskazała, że prawidłowy zapis powinien brzmieć następująco - „*Radna Anna Szukalska przekazała, że nie знаła sprawy LKS-u Studzienna wcześniej, a ten interes wydaje się bardzo ważny. Niemniej wskazała, że wniosek formalny radnych o zmianę uchwały poszedł w kierunku przeznaczenia środków na ścieżki w parku, a nie na ogrodzenie boiska. Następnie wskazała, że o okolicznościach, skutkach nie zrealizowania tego zadania dowiaduje się dopiero teraz od radnego. Na przyszłość więc prosiła aby przychodzić i rozmawiać wcześniej o takich sprawach. Dalej mając na uwadze ewentualne niekorzystne skutki braku tego ogrodzenia zapytała Prezydenta czy naprawdę nie jesteśmy w stanie znaleźć tej kwoty, która nie wydaje się wygórowana, na realizację tego zadania. Czy Prezydent byłby w stanie powiedzieć teraz, że jest szansa na to, że znajdą się pieniądze na realizację tego zadania. Stwierdziła bowiem, iż nie jest przeciwnikiem łąki, ale będzie zmuszona wybierać pomiędzy czymś, co jest w danym momencie ważniejsze w jej ocenie.*”.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że uwagi radnej zostaną uwzględnione. Następnie z uwagi na brak innych zgłoszeń zarządził głosowanie.

### **Głosowano w sprawie:**

przyjęcie protokołu z IV sesji Rady Miasta Racibórz z poprawkami zgłoszonymi przez radną Annę Szukalską.

### **Wyniki głosowania**

**ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

### **Wyniki imienne:**

ZA (19)

Marian Czerner , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)

Stanisław Borowik , Marcin Fica , Mirosław Lenk

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

## 3. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał bieżącą realizację uchwał Rady Miasta poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta obecnej kadencji. Przedmiotowe informacje stanowią **zał. Nr 2** do protokołu. Następnie przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między sesjami. Lista omówionych wydarzeń

stanowi **zał. Nr 3** do protokołu.

#### **4. Informacja Prezydenta Miasta na temat planów zagospodarowania Pl. Długosza.**

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przedstawił radnym plany zagospodarowania Pl. Długosza. Wskazał, że jest w stałym kontakcie z potencjalnym inwestorem, tj. firmą Eko-Okna, która jest zainteresowana zakupem tego terenu. Firma ma zamiar postawić tam kompleks budynków ze szkołą, mieszkaniami, audytorium, pomieszczeniami pod działalność gospodarczą oraz podziemnym parkingiem. Dodał, że w obliczu tych planów zrezygnował z projektu zagospodarowania Pl. Długosza jaki był przyjęty w poprzedniej kadencji, a środki z tym związane mają zostać przekierowane na rozbudowę bulwarów nadodrzańskich. Wskazał, że projektanci obiektu wykorzystali opinie mieszkańców i sięgnęli też do historii. Według projektu będzie to więc obiekt otwarty dla mieszkańców z ogólnodostępnym tarasem – parkiem oraz miejscem na imprezy plenerowe. Do realizacji zamierzeń jest jeszcze daleka droga, aktualnie prowadzone są rozmowy z potencjalnym inwestorem, niemniej inwestycja będzie poprzedzona otwartym przetargiem, tak że każdy będzie mógł w nim wziąć udział. Dodał, że gdy chodzi o stan prawny terenu, to na dzisiaj jest już podjęta uchwała o sprzedaży tego terenu i jest to uchwała sprzed 10 lat. Przypomniał też, że były już podejmowane próby sprzedaży tego terenu, a nawet jeden z inwestorów już po wylicytowaniu zrezygnował z inwestycji tracąc wadium w wysokości 800 tys. zł. Teren ma ustalony plan zagospodarowania przestrzennego i zgodnie z powyższym nie ma formalnych przeciwwskazań aby tą inwestycję realizować. Pomimo tego konieczne jest zabezpieczenie przyszłości Pl. Długosza. Miasto powinno mieć pewność, że to co w projekcie będzie zrealizowane w rzeczywistości, tak aby nie popełnić błędów z przeszłości i nie powtórzyć tego co stało się na raciborskim rynku. Podziękował też radnemu Piotrowi Klimie za podniesienie tego tematu i jego pilnowanie. Dalej wskazał, że projekt zagospodarowania Pl. Długosza jest dostępny na stronie internetowej miasta oraz na stronach internetowych raciborskich mediów. Dodał, że na dzień dzisiejszy potencjalny inwestor podtrzymuje wolę realizacji tej inwestycji, oczywiście jest jeszcze czas na zbieranie uwag. Niemniej zwrócił uwagę, że będzie to inwestycja prywatna i nie wszystkie nasze życzenia mogą zostać uwzględnione. W powyższej sprawie najsensowniejsze będzie jednak podjęcie nowej uchwały o sprzedaży tego terenu, unieważniając poprzednią aby dać jednoznaczny sygnał, że ta Rada chce tą inwestycję zrealizować i dokonać sprzedaży. Projekt stosownej uchwały pojawi się jednak dopiero wtedy gdy zostanie doprecyzowana kwestia inwestycji i sposobu zabezpieczenia interesu miasta z potencjalnymi inwestorami. Dodał, że o wynikach rozmów będzie na bieżąco informował Radę.

#### **5. Informacja Prezesa Przedsiębiorstwa Komunalnego Spółka z o.o. w Raciborzu.**

- Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego Spółka z o.o. w Raciborzu Bogdan Gawliczek na wstępie przedstawił radnym zakres spraw jakimi zajmuje się spółka, jest to więc odbiór odpadów segregowanych i niesegregowanych wspólnie z Empolem, wywóz nieczystości, prowadzenie PSZOK-u, prowadzenie usług letniego oczyszczania i zimowego utrzymania ulic, administrowanie targowiskiem miejskim, komunikacja miejska, zieleń miejska, opieka i zagospodarowanie schroniska dla bezdomnych zwierząt oraz usługi warsztatowe. Dalej mówiąc o aktualnym stanie spółki określił, że nie jest on dobry ale nie jest też tragiczny. Wskazał, że poważnym problemem jest finansowanie przedsiębiorstwa, które od kilku lat wykazuje stratę, przy czym największe straty są na komunikacji miejskiej. Gdy chodzi o zieleń to firma jest usprzętowiona, gdy chodzi o higienę to sprzętu na sezon zimowy firma praktycznie nie posiada gdyż ten obecny jest przestarzały. Kolejnym problemem są kwestie braku jednolitego oprogramowania w administracji. Gdy chodzi o autobusy to zostały one zakupione z programu unijnego przy czym okres trwałości projektu kończy się 5 maja 2020 r. Wtedy będzie można pomyśleć o wymianie taboru. Obecnie też kończy się umowa na obsługę schroniska dla bezdomnych zwierząt. Spółka zamierza startować w nowym przetargu. Dalej wskazał, że najważniejszą rzeczą w spółce jest potencjał ludzki. Są problemy aby pozyskać nowych pracowników i utrzymać dotychczasowych. Pewnym rozwiązaniem jest zwiększenie wynagrodzeń poprzez

podniesienie o 100 zł płacy zasadniczej. Po drugie potrzeba zainwestować w te stanowiska pracy aby je zmechanizować. Będą też zmiany organizacyjne w samej firmie, nie będzie to jednak rewolucja ale niezbędne przesunięcia. Nie przewiduje się wielkich zwolnień. Dalej wskazał, że jego przesłaniem jest poprawa jakości pracy, poprawa atmosfery pracy i poprawa zarobków za tą pracę. Dalej wskazując na załogę przekazał, że są to ludzie w większości oddani firmie, średnia wieku jest wysoka ale są to ludzie z doświadczeniem. Dalej wskazał na kolejny problem jakim są zeszkolowane na terenie zakładu 15 tyś litrów odpadów chemicznych. Sprawą zajmują się organy ścigania i dotyczy wcześniejszego dzierżawcy. O dalszych losach tej sprawy będzie informował po zapoznaniu się ze stanem prawnym. W kwestii komunikacji miejskiej przekazał, że będą podejmowane dalsze kroki w kierunku obniżki cen biletów tak aby komunikacja była dostępna dla wszystkich. Uznał, że poczynione zmiany idą w dobrą stronę i pozwolą na uzyskanie informacji dotyczącej przepływu pasażerów w podziale na miasto i gminy ościenne. Wskazał, że mniejsza cena biletu powinna być alternatywą dla mieszkańców w celu szybszego dostania się do centrum miasta i z centrum miasta. Dodał, że za 1 zł można przejechać dwa przystanki. Zamiarem też jest poprawienie samego rozkładu jazdy. Nie można tego jednak zrobić od razu. Obecnie czeka się na zatwierdzenie nowych przystanków. Zamysłem jego jest aby komunikacja była szybka, tania i dostępna. Połączenia raczej mają być promieniste a nie pętle. Do rozwiązania pozostaje problem nakładania się linii, bo nie zawsze to co ładnie wygląda na papierze takie też będzie w rzeczywistości. Problemem też była pilna potrzeba uzupełnienia braków w wymogach technicznych pojazdów. Problemem jest też stan osobowy pracowników i awaryjność sprzętu, które nie pozwalają na szybką realizację wszystkich zleceń w zakresie czystości. Dalej wskazał, że zmiana czeka też kolekturę, która powinna znaleźć miejsce w centrum. Dodał, że cyklicznie też odbywają się spotkania z prezesem PKS-u i Starostą w zakresie wypracowania ścisłej współpracy w zakresie komunikacji. Dalej wskazał, że udało się też uporządkować sprawy związane z przyjmowaniem i wywozem gabarytów na PSZOK. Przygotowane są również wszystkie dokumentacje na budowę nowego PSZOK-u. Dalej przekazał, że została zmieniona organizacja pracy na PSZOK-u i teraz na bramie będzie pobierana przepustka, pojazdy będą identyfikowane. Dodał, że jest to punkt selektywnej zbiórki odpadów więc mieszkańcy muszą takie odpady przywieźć posegregowane. Punkt ten obsługuje tylko jeden pracownik więc jest tam też zainstalowany monitoring tak aby dopilnować porządku. Chodzi o to, że za nieposegregowane odpady spółka później musi płacić. Dalej wskazał, że na PSZOK przyjmuje się ok. 100 ton gabarytów miesięcznie.

- Radny Piotr Klima zapytał czy wcześniej prezes miała doświadczenia z tego typu przedsiębiorstwami oraz czy radni w najbliższym czasie będą mogli udać się na wizytację na teren zakładu. Zaproponował też aby był to drugi poniedziałek miesiąca kwietnia o godz. 15:00.
- Prezes Bogdan Gawliczek zaprosił radnych do odwiedzenia firmy w tym zaplanowanym dniu.
- Radny Piotr Klima zwrócił uwagę na częste interwencje mieszkańców związane z wycinką drzew. Uznał, że mieszkańcy powinni być szybciej informowani o tego typu pracach.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że gdy chodzi o doświadczenie to ponad 20 lat prowadził firmę transportową, wcześniej zaś był etatowym pracownikiem PKS-u. Gdy chodzi o gospodarkę odpadami to takiego doświadczenia nie ma, niemniej wskazał, że PK teraz zajmuje się już tylko PSZOK-iem, którego obsługa nie stanowi większego problemu. W zakresie zieleni to wskazał, na przygotowaną w ostatnim czasie łąkę kwietną. Gdy chodzi o sprawy schroniska dla zwierząt to PK sprawuje jedynie nadzór, a najważniejszymi osobami są sami pracownicy schroniska. Uznał, że podpisanie nowej umowy pozwoli schronisku na realizację wszystkich niezbędnych prac zalecanych przez powiatowego lekarza weterynarii. Gdy zaś chodzi o wycinki drzew to PK jest tylko wykonawcą prac, i nie wydaje decyzji w tym względzie.
- Radny Piotr Klima zapytał czy PK jest otwarte na pozyskiwanie wiedzy od samych mieszkańców w zakresie botaniki i biologii oraz czy PK zamierza zająć się parkingami w mieście.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że PK jest związane umową gdy chodzi o zielen w mieście i tym samym realizuje zlecenia. Uwagi mieszkańców w zakresie wycinek powinny być kierować bardziej w stronę urzędu. W kwestii nasadzeń to przekazał, że jest otwarty na wszelkie dobre rady. W zakresie parkingów to przekazał, że nie jest to zadanie PK, niemniej przyznał, że jest otwarty na pomoc w tym zakresie.
- Radny Piotr Klima zapytał o sprawy wykorzystania do prac porządkowych osadzonych w więzieniu.



- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że na terenie PK przez cały czas są osoby odpracowujące godziny pracy społecznej. Co do pracy samych skazanych to temat jest bardziej złożony, niemniej problem nie leży po stronie PK.
- Radny Piotr Klima zapytał co dalej dzieje się ze zbieranymi gabarytami czyli meblami czy sprzętem AGD.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że takie odpady są przekazywane firmie Empol. Dodał, że na chwilę obecną nie jest wstanie odpowiedzieć czy PK może taki sprzęt przekazać komuś innemu. Wskazał jednak, że te sprzęty to są ewidentnie śmieci nie nadające się do dalszego użytku.
- Radny Piotr Klima zapytał jeszcze o pomysł z Sosnowca gdzie myśli się nad zastąpieniem autobusów wieczornych i nocnych taksówkami.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że w kilku miastach jest testowany pomysł tzw. autobusów na telefon, jednak nie można tego mylić z taksówkami. Co do taksówek to nie wie czy Racibórz byłoby na to stać. Dodał, że na chwilę obecną obowiązują ustawowe przepisy, które nie pozwalają busom 9 osobowy wykonywać regularnych przewozów.
- Radny Piotr Klima zapytał o elektroniczny system informowania na głównych przystankach, który pojawił się już w wielu miastach.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że systemy te są drogie. PK myśli bardziej o aplikacji na telefon z rozkładem jazdy w połączeniu z mapami google.
- Radny Piotr Klima zapytał o plany PK w wykorzystaniu pustych przestrzeni reklamowych na przystankach oraz o możliwość zatrudniania absolwentów.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że jest otwarty na absolwentów zwłaszcza, że potrzebuje młodych pracowników ze świeżym podejściem. W kwestii przystanków przekazał, że korzystając z przykładu innych miast nic nie stoi na przeszkodzie aby i u nas wykorzystać część miejsca na informacje miejskie. Niemniej wskazał, że przystanki są własnością miasta i to w urzędzie należy szukać środków na takie inwestycje.
- Radny Marcin Fica zapytał o stan drogi dojazdowej do PSZOK i na samej bazie autobusów.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że jest już umówiony z PRD aby pozostały z produkcji materiał można było wykorzystać na połatanie tych dziur na wjeździe. Koszt naprawy całej drogi jest niemały. Dalej wskazał, że udało się już poprzycinać tam drzewa.
- Radny Marcin Fica zapytał czy planuje się montaż kontenerów na PSZOK-u.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że jest to jego marzenie. Na pewno nowy PSZOK tak zostanie już wyposażony. Po drugie wskazał, że w tym względzie funkcjonuje umowa z Empolem. Po trzecie mając na uwadze ilość gabarytów takie kontenery musiały by być wywożone kilka razy na dzień. Dalej wskazał, że przy kontenerach konieczna wydaje się być rampa do rozładunku. Dodał, że niektóre odpady ze względu na różne warunki atmosferyczne będą składowane na hali.
- Radny Marcin Fica zapytał czy obniżka cen biletów nie odbije się na kondycji finansowej spółki.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że problemem dla firmy jest to, że z roku na rok pasażerów jest coraz mniej. Chodzi więc o to aby mieszkańców zachęcić do korzystania z autobusów.
- Radny Marcin Fica zapytał czy planowane zmiany w rozkładzie jazdy będą poprzedzone spotkaniami z mieszkańcami.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że trudno teraz jest prowadzić rozmowy nie widząc z kim. Najpierw więc spółka coś musi zaproponować i wzorem innych miasta myśli się o szybkich połączeniach promienistych z dzielnicy do dzielnicy przez centrum. Chodzi o to aby te połączenia były na tyle częste, że będzie to komunikacja, a nie tylko przewóz o danej godzinie. Dodał, że spółka będzie przedstawiać propozycje ale organizatorem transportu jest Prezydent Miasta i na pewno te propozycje będą podlegały opiniowaniu.
- Radna Ludmiła Nowacka przekazała, że bardzo dobrze, że bilety są teraz za złotówkę niemniej w czasie kampanii mówiło się o darmowej komunikacji i była ona darmowa dla uczniów w ferie. Zapytała więc jak będzie dalej.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że PK jest tylko operatorem komunikacji, a organizatorem jest Prezydent Miasta. Wszystko zależy od finansowania, które nie leży po stronie PK, a jest domeną Prezydenta Miasta i Rady Miasta, która budżet uchwała. Ze strony przedsiębiorstwa przekazał, że nie może wykonywać czegoś bez finansowania.

- Radna Ludmiła Nowacka zapytała co jest największym problemem jeżeli chodzi o schronisko.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że praktycznie chodzi o pieniądze gdyż dotacja otrzymywana z urzędu miasta praktycznie pokrywa tylko wynagrodzenia pracowników. Dodał, że szefowa schroniska robi naprawdę fantastyczną rzecz przy pomocy wolontariuszy. Niemniej koszt zaopatrzenia przyjmowanego zwierzęcia przekracza wysokość wnoszonej opłaty.
- Radna Ludmiła Nowacka zapytała o szczegóły planowanej podwyżki dla pracowników PK.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że podwyżka wchodzi w życie od 1 kwietnia i będzie to dodatkowe 100 zł brutto. Niemniej wskazał, że aby utrzymać zatrudnienie na niezmiennym poziomie trzeba będzie kolejnej podwyżki jeszcze w tym roku. Zależy to jednak od zwiększenia nakładów na komunikację.
- Radna Ludmiła Nowacka zapytała o kontynuację konkursów ekologicznych prowadzonych wspólnie z jednostkami oświatowymi.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że konkursy były prowadzone w czasie gdy PK samodzielnie zajmowało się odbiorem odpadów. Niemniej wskazał, że jest to bardzo dobry kierunek i pomyśli nad tym aby PK mogło nadal się w to angażować mając na uwadze wykorzystywanie potencjału młodych ludzi.
- Radna Magdalena Kusy przekazała, że spotkała się z uwagami mieszkańców dotyczącymi nieporządku na terenie bazy PK.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że od momentu gdy jest w firmie sytuacja już się zmieniła i można to zaobserwować odwiedzając teraz zakład. Serdecznie też zaprasza na zapowiadaną wizytację. Dodał, że prace porządkowe są wykonywane sukcesywnie i wykorzystuje się do tego osoby skierowane do prac społecznych. Wskazał, że największe problemy są na PSZOK-u po przywiezieniu gabarytów. Problemy występują też na halach gdzie są przecieki i będzie trzeba zdecydować czy podjąć się remontu czy wyburzenia. Na wszystko to jednak potrzeba i czasu i środków.
- Radna Magdalena Kusy przekazała, że pasażerów może przyciągnąć jedynie sprawny rozkład. Zapytała więc czy PK posiada wystarczającą ilość autobusów i dlaczego dotąd to tak źle funkcjonuje.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że autobusów jest wystarczająco. Można więc dzięki nim przygotować sprawny rozkład jazdy. Dalej wskazał, że do tej pory funkcjonowało to źle przez złe założenia. Problem zwykle tkwi w szczegółach. Dalej wskazał na napotkane programy z komunikacją wewnątrz firmy przez brak odpowiedniego oprogramowania.
- Radna Magdalena Kusy zwróciła uwagę na problem dzieci z dzielnicy Obora, które nie mogą dojechać do szkoły na Płoni przy pomocy komunikacji miejskiej.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że PK jest tylko operatorem i może coś stworzyć jeżeli będzie miało na to zlecenie ze strony urzędu. Organizatorem transportu jest Prezydent Miasta.
- Radna Magdalena Kusy zapytała czy jest znany termin stworzenia nowego rozkładu.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że w dniu 1 września pojawiają się w przewozach dwa roczniki w szkołach średnich i w związku z tym PKS już liczy na zwiększenie liczby pasażerów. W mieście to wygląda trochę inaczej. Co więcej poprzez remont ul. Kościuszki i Łąkowej należy trochę ostrożniej planować nowy rozkład. Wskazał, że newralgicznym miejscem jest rondo na Pl. Konstytucji.
- Radny Henryk Mainusz wskazując na słowa prezesa o obniżkach cen biletów, podwyżkach wynagrodzeń i nie najlepszej kondycji finansowej firmy zapytał jakim wynikiem finansowym firma zamierza zamknąć rok.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że nie nastawia się, że będzie to wynik na plusie ze względu na potrzebę poczynienia inwestycji. Niemniej jeżeli będzie to strata, to będzie ona kontrolowana. Każde wolne środki będą kierowane w stronę modernizacji. Jeżeli będzie to też niezbędne to zwróci się do miasta o zwiększenie dotacji, Wskazał, że budynki firmy wymagają kompleksowych remontów i w związku z tym szuka się możliwości pozyskania pomocy z programów unijnych. Dodał, że obecnie trwa porządkowanie zakładu i pozbywanie się wszystkiego co zbędne, co powoduje koszty. Uznał, że uzyskane z tego tytułu przychody będzie można zainwestować w załogę, a później zająć się też resztą.
- Radny Henryk Mainusz zwrócił uwagę na problem podrzucania śmieci na terenie uprawne i co gorsza nie są to śmieci podlegające bezpłatnej utylizacji. Pojawiają się więc pytania, kto to ma posprzątać, na czyje zgłoszenie i kto ma za to zapłacić. Co więcej mieszkańcy usłyszeli, że muszą z tym jechać do

Knurowa.

- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że PK może to zawieść ale musi otrzymać zlecenie. Zwrócił uwagę na potrzebę przyjęcia nowych przepisów w tym względzie.
- Radny Henryk Mainusz przekazał, że chodzi o przygotowanie rozwiązania dla takich osób.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że niezbędne jest wypracowanie jakiejś procedury i to leży po stronie miasta. Dodał, że z wszystkiego firma musi się rozliczyć dlatego jest to ważne.
- Radny Paweł Rycka życzył prezesowi realizacji zamierzonych celów. Do Prezydenta Miasta zaś skierował zapytanie czy wycofuje się z darmowej komunikacji, która zapowiadał w czasie kampanii wyborczej.
- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że budżet jaki otrzymał nie do końca on przygotował, dlatego też do tematu będzie można wrócić przy następnym budżecie. Wskazał jednocześnie na uszczuplenie budżetu o środki BGK w o kwocie 4 mln zł.
- Radny Paweł Rycka zapytał czy w następnym roku temat zapowiadany w kampanii będzie brany pod uwagę.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że pytania do Prezydenta będzie można zadawać we wolnych wnioskach.
- Prezydent Miasta Dariusz Polowy martwi go to, że nie dochowuje się procedury. Odpowiadając jednak przekazał, że niczego ze swojego programu nie odwołał ale jednocześnie przekazał, że trudno aby to realizować zadłużając miasta tylko dlatego, że coś takiego zostało zawarte w programie wyborczym.
- Radny Michał Kuliga wskazał, na słowa prezesa o zrealizowaniu łąki kwietnej więc zapytał w którym miejscu.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że chodziło o rzecz, którą należało przygotować. Dodał, że zapytanie z miasta dotyczyło tylko możliwości wycenienia i wykonania takiej łąki bez wskazania miejsca. Wskazał, że PK będzie mogło taką łąkę wykonać gdy dostanie zlecenie.
- Radny Michał Kuliga przekazał, że do radnych wpłynęło pismo jednego z miejscowych lekarzy, który neguje zakładanie takich łąk w mieście.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że osobiście woli trawniki, PK ma też więcej doświadczenia z trawnikami niż z łąkami kwietnymi.
- Radny Michał Kuliga zwrócił uwagę na potrzebę zamieszczania na stronie internetowej PK w zakładce wolontariat opisów tych działań tak aby jeszcze bardziej zachęcić do tych działań. Dalej zapytał czy bezpłatne bilety dla młodzieży szkolnej w okresie ferii będą podtrzymane.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że na stronie jest pełny cennik, a na czas ostatnich ferii bezpłatne bilety dla młodzieży szkolnej to była decyzja Prezydenta Miasta. PK jest tylko realizatorem komunikacji i jeżeli od operatora otrzyma taką dyspozycję to będzie ją realizować.
- Radny Michał Kuliga zapytał czy PK analizowało ile miasto kosztowałaby darmowa komunikacja.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że na ta chwile nie. Niemniej wskazał, że darmowa komunikacja ma wiele niebezpieczeństw. Nie zawsze wszystko co darmowe musi być najlepsze. Dodał, że jego prywatnym zdaniem komunikacja ma być tania i dostępna, darmowe nie zawsze jest dobre.
- Radny Marian Czerner wskazał, że w tym roku wygasa 3 letnia umowa z Empolem i zapytał jak sprawa PSZOK-a ma się do tej obecnej umowy, czy było to korzystne czy przyniosło straty PK.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że otrzymał stan zastany więc nie może wypowiadać się za poprzedników. Poprosił więc o to zapytanie na piśmie poprzez Przewodniczącego Rady i wtedy będzie mógł się wypowiedzieć. Dodał tylko, że na tą chwilę mamy renegocjowaną umowę, że zmianą stawki od 1 kwietnia na PSZOK-u.
- Radny Mirosław Lenk przekazał, że wszyscy chcieli by wierzyć, że zmniejszenie ceny biletów wpłynie w dłuższej perspektywie na zwiększenie ilości pasażerów. Dalej wskazał, że rekompensata miasta tytułem darmowych i ulgowych biletów nie pokrywa kosztów więc zapytał co prezes zamierza z tym zrobić.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że są dwie metody albo zwiększy się nakłady albo obetnie się kilometrą. Decyzja leży po stronie organizatora. PK na pewno będzie przedstawiało zmiany w rozkładzie jazdy. Pewne rzeczy można poprawić, niemniej nie twierdzi, że od razu znajdzie lekarstwo. Należy jednak próbować. Nie będzie już rewolucji w komunikacji ale postara się zrobić

ewolucję, tak aby rozkład był bardziej przyjazny. Dodał, że priorytetem jest przywieść mieszkańców z dzielnic, połączyć z centrum i ze szpitalem. Gdy to zostanie spełnione to uznał, że autobusy się zapełnią.

- Radny Mirosław Lenk uznał, że prezes mając doświadczenie w komunikacji na pewno organizacyjnie sobie poradzi. Dalej wskazał, że darmowej komunikacji nigdy nie będzie bo ona kosztuje i organizator musi za to zapłacić. Dalej wskazał, że każdy poprzedni prezes znał tę sytuację i próbował temu zaradzić, temat jednakże za każdym razem powraca.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że wszystko odbywa się na zasadzie życzeń pasażerów, które wielokrotnie są rozbieżne. W tym miejscu uznał, że trzeba przyjąć jakiś model, czy ważniejszy jest przywóz dzieci do szkoły i mieszkańców do pracy czy przywóz emeryta do pracy. Wskazał, że wszystkiego naraz się nie da.
- Radny Jarosław Łęski przekazał, że zaniepokoiła go informacja o 15 tys. litrów odpadów chemicznych.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że jest to pozostałość sprzed kilku lat, toczą się sprawy, pracownicy jeszcze parę tygodni temu zeznawali na Policji. Dodał, że firma ta jest dłużna PK konkretne środki.
- Radny Jarosław Łęski zapytał czy miasto albo PK stało się właścicielem tej substancji.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że póki co stara się zorientować jak to jest z tą własnością, co więc nawet tego nie rusza bo nie wiadomo jaki jest tego stan prawny.
- Radny Jarosław Łęski zapytał czy jest jakaś ewidencja tej substancji.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że to sprawa sprzed paru lat, a on jest w firmie dwa miesiące i nie zna odpowiedzi na to pytanie. Póki co próbuje zapanować nad sprawami śmieci.
- Radny Jarosław Łęski zapytał czy szacowano już maksymalną stratę jaką może firma ponieść przez tą substancję.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że sprawa jest za świeża i nie miał czasu jeszcze z nią się całkowicie zapoznać. Dodał, że pewne zabezpieczenia były poczynione na majątku, która ta firma dzierżawiła.
- Radny Piotr Klima zapytał czy stanowi to zagrożenie dla pracowników czy mieszkańców.
- Prezes Bogdan Gawliczek przekazał, że substancja ta jest na zakładzie już parę lat i do tej pory wygląda na to, że żadnych niepokojących sygnałów nie ma. Substancja jest zabezpieczona i nie ma wycieków ale zaznaczył, że nie jest odpowiednią osobą aby w tym temacie się wypowiadać. Uznał, że przed wysłaniem odpowiednich służb trzeba zorientować się czy nie jest to dowodem w sprawie.
- Przew. RM Leon Fiołka podziękował prezesowi PK za udzielone informacje.

## **6. Sprawozdanie z realizacji zadań związanych z programem opieki nad zabytkami dla Gminy Racibórz na lata 2017 - 2020 za okres 2017 – 2018.**

- 1) Miejski Konserwator Zabytków Maria Olejarnik przekazała, że sprawozdanie z realizacji zadań związanych z programem opieki nad zabytkami jest obowiązkiem Prezydenta Miasta, który co dwa lata przedstawia je Radzie. W formie prezentacji przedstawiła obiekty zagrożone nie będące własnością miasta: tj. dawny szpital miejski przy ul. Bema, winiarnię przy ul. Zborowej i modernistyczny obiekt przy ul. Mikołaja. Dalej przedstawiła obiekty na które w ostatnich dwóch latach miasto udzieliło dotacji, jest to: kamienica przy ul. Ogrodowej, kościół Św. Józefa i dawna przystań żeglarska przy ul. Zamkowej. Następnie przedstawiła zabytki będące własnością miasta gdzie dokonano remontu bądź które stanowią zagrożenie, są to: baszta miejska, spichlerz w Sudole, mury miejskie i kapliczka na ul. Grobla. Na zakończenie przedstawiła dobre praktyki zrealizowane na obiektach wspólnot mieszkaniowych.
- Radny Marcin Fica zapytał o możliwość uratowania ławek w kaplicy dawnego szpitala oraz czy są możliwości prawne w ratowaniu winiarni.
- Miejski Konserwator Zabytków Maria Olejarnik przekazała, że bez zgody właściciela nie jest wstanie zweryfikować tej części szpitala. Dalej wskazała, że wszystko co jest wpisane do ewidencji zabytków jest w gestii Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków, tak jest właśnie z obiektem winiarni. Kontrole

- są tam wykonywane i wydawane są nakazy robót. Dalej podkreśliła, że w tym zakresie dużo do powiedzenia ma też Powiatowy Nadzór Budowlany. Jednakże wszystko zależy od właściciela, gdyż gdy jego wolą nie będzie remont zabytku to żadne dotacje miasta nie pomogą. W ostateczności budynek może zostać przejęty przez skarb państwa i będzie w gestii Starostwa Powiatowego. Natomiast decyzje o rozbiórce takiego obiektu musi wydać Generalny Konserwator Zabytków. Wskazała, że pewną pomocą w znalezieniu inwestora może być ostatnio nakręcony film o winiarni.
- Radny Paweł Rycka zapytał Prezydenta Miasta o plany dla budynku byłego G5 na ul. Opawskiej. Dodał, że odpowiedzi nie oczekuje już teraz ale w maju.
  - Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że cieszy się, że kapliczka w Markowicach doczeka się remontu. Zapytała więc czy odbędzie się on jeszcze w tym roku i czy będzie możliwość poprowadzenia tamtędy traktu rowerowego.
  - Miejski Konserwator Zabytków Maria Olejarnik przekazała, że środki na ten remont są zabezpieczone w tegorocznym budżecie i rozpoczęła się już procedura przygotowawcza. W zakresie dojazdu do kapliczki to przekazała, że obecnie budowana jest ścieżka rowerowa z Ostroga do Łęczzoka, która będzie zapewne dużym ułatwieniem. Poza tym siła jest w odpowiednim oznakowaniu i w tym kierunku można iść.
  - Radny Michał Kuliga w uzupełnieniu zapytania radnego Pawła Rycki zaapelował o odpowiednie zabezpieczenie budynku byłego G5 przy ul. Opawskiej tak aby nie było drugiego szpitala przy ul. Bema.

## **7. Sprawozdanie z działalności Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu za 2018 rok.**

- Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Halina Sacha przekazała, że sprawozdanie szczegółowo omówiła na Komisji OKSRiOS i w związku z tym poprosiła radnych o ewentualne zadawanie pytań.
- Radna Anna Ronin przekazała, że porównała dwa ostatnie sprawozdania dlatego też zapytała o nowe stanowisko radcy prawnego utworzonego w 2018 r.
- Dyrektor Halina Sacha przekazała, że radca prawny w OPS-ie pracuje na pół etatu i jest o niezbędne stanowisko mając na uwadze rozległy zakres przepisów i bardzo trudne sprawy. Dalej przekazała, że bardzo chętnie przyjęła by radcę prawnego na cały etat.
- Radna Anna Ronin zapytała jak radził sobie OPS do tego momentu.
- Dyrektor Halina Sacha przekazała, że wcześniej radca prawny był zatrudniony na umowę zlecenie, tylko na kilka godzin z doskoku.
- Radna Anna Ronin wskazała, że w urzędzie miasta też jest radca prawny z którego pomocy można by korzystać.
- Dyrektor Halina Sacha wskazała, że zatrudniony radca prawny na pół etatu na naprawę co robić.
- Radna Anna Ronin zapytała czy na to stanowisko był przeprowadzony nabór.
- Dyrektor Halina Sacha przekazała, że na to stanowisko został zatrudniony radca prawny wcześniej sprawdzony na umowie zlecenia.
- Radna Anna Ronin przekazała, że nie kwestionuje potrzeby tego stanowiska niemniej przeglądając sprawozdania innych ośrodków nie natrafiła na takie rozwiązania. Zapytała natomiast o to jak realizowane są usługi opiekuńcze.
- Dyrektor Halina Sacha przekazała, że usługi są realizowane przez osoby, które w tym zakresie wygrały ogłoszony przetarg.
- Radna Anna Ronin zapytała co oznacza zapis „w miarę potrzeb zapewnia kontakt z otoczeniem”.
- Dyrektor Halina Sacha przekazała, że oznacza to tyle, że opiekunka powinna podchodzić elastycznie przy udzielaniu pomocy i tylko gdy jest taka możliwość to zabierać podopiecznych np. na zakupy czy też do kina albo teatru. Wskazała, że podejście powinno być bardzo indywidualne w zależności od potrzeb tej osoby.
- Radna Anna Ronin zapytała czy w 2018 r. miały miejsce przypadki, że OPS występował z wnioskami o ubezwłasnowolnienie.
- Dyrektor Halina Sacha przekazała, że takich statystyk nie prowadzi się, gdyż nie są to decyzje OPS-

u. Na tą chwilę nie jest wstanie odpowiedzieć czy takie przypadki były w 2018 r. Dalej wskazała, że wnioski takie można złożyć do prokuratury gdy nie istnieje najbliższa rodzina.

## **8. Sprawozdanie z realizacji Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Racibórz za rok 2018.**

- Dyrektor Halina Sacha przekazała, że na Komisji OKSRiOS radny Michał Kuliga pytał o ilość niebieskich kart. Odpowiadając więc radnemu przekazała, że liczba takich kart w 2018 roku zmalała o 20. Niemniej rozmija się to ze wzrostem o 20 ilości dzieci umieszczonych w placówce.
- Przew. RM Leon Fiołka zarządził 15 minutową przerwę. Przerwa od godz. 18:30 do godz. 18:45

## **9. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.**

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy z uwagi na nie włączenie do porządku obrad uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej wycofał skierowaną do radnych na komisji budżetu autopoprawkę.
- Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak przedstawiła radnym założenia projektu przedmiotowej uchwały.
- Radny Józef Galli przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.
- Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.
- Radny Zygmunt Kobylak przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.
- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

### **Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.

### **Wyniki głosowania**

**ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2**

### **Wyniki imienne:**

ZA (21)

Stanisław Borowik , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (2)

Marian Czerner , Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/71/2019** w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.

## **10. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Samorządu Województwa Śląskiego z przeznaczeniem na zakup nowości wydawniczych - książek i czasopism pedagogiczno - psychologicznych, zbiorów audiowizualnych dla Regionalnego Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli i Informacji Pedagogicznej "WOM" w Rybniku Pedagogicznej Biblioteki Wojewódzkiej w Rybniku Filia w Raciborzu.**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

### **Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Samorządu Województwa Śląskiego z przeznaczeniem na zakup nowości wydawniczych - książek i czasopism pedagogiczno -

psychologicznych, zbiorów audiowizualnych dla Regionalnego Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli i Informacji Pedagogicznej "WOM" w Rybniku Pedagogicznej Biblioteki Wojewódzkiej w Rybniku Filia w Raciborzu.

**Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

Wyniki imienne:

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/72/2019** w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Samorządu Województwa Śląskiego z przeznaczeniem na zakup nowości wydawniczych - książek i czasopism pedagogiczno - psychologicznych, zbiorów audiowizualnych dla Regionalnego Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli i Informacji Pedagogicznej "WOM" w Rybniku Pedagogicznej Biblioteki Wojewódzkiej w Rybniku Filia w Raciborzu.

### **11. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (DPS).**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

**Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (DPS).

**Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

Wyniki imienne:

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/73/2019** w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.

### **12. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

**Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).

**Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

Wyniki imienne:

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy

, Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda  
NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/74/2019** w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.

### **13. Uchwała w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLIV/663/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 września 2018 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

#### **Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLIV/663/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 września 2018 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.

#### **Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIWIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

#### **Wyniki imienne:**

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/75/2019** w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLIV/663/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 września 2018 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.

### **14. Uchwała w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia.**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

#### **Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia.

#### **Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIWIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

#### **Wyniki imienne:**

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/76/2019** w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia.



**15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XLIII/645/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 sierpnia 2018 r. w sprawie zasad udzielania i rozmiaru zniżek tygodniowego, obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, którym powierzono stanowisko kierownicze oraz w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli, obowiązujących w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Miasto Racibórz.**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

**Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XLIII/645/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 sierpnia 2018 r. w sprawie zasad udzielania i rozmiaru zniżek tygodniowego, obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, którym powierzono stanowisko kierownicze oraz w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli, obowiązujących w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

**Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

**Wyniki imienne:**

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/77/2019** w sprawie zmiany Uchwały Nr XLIII/645/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 sierpnia 2018 r. w sprawie zasad udzielania i rozmiaru zniżek tygodniowego, obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, którym powierzono stanowisko kierownicze oraz w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli, obowiązujących w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

**16. Uchwała w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2019 rok.**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

**Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2019 rok (po konsultacjach i autoprawce).

**Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

**Wyniki imienne:**

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/77/2019** w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2019 rok.

#### **17. Uchwała w sprawie skarg na działalność Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 4 w Raciborzu.**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.

**Głosowano w sprawie:**

przyjęcia uchwały w sprawie skarg na działalność Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 4 w Raciborzu (po autopoprawce).

**Wyniki głosowania**

**ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

**Wyniki imienne:**

ZA (22)

Stanisław Borowik , Marian Czerner , Marcin Fica , Leon Fiołka , Józef Galli , Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima , Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Magdalena Kusy , Mirosław Lenk , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Anna Ronin , Paweł Rycka , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk , Eugeniusz Wyglenda

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła **Uchwałę Nr V/77/2019** w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2019 rok.

#### **18. Wolne wnioski i informacje.**

- Radny Michał Kuliga złożył wniosek formalny w sprawie wprowadzenia do porządku obrad uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej zamiaru biletowania koncertów w Dni Raciborza w 2019 r. Dodał, że projekt został podpisany przez 14 radnych.
- Przew. RM Leon Fiołka wskazał, że zmiany w porządku obrad należy wprowadzać na początku sesji. Wówczas tego nie uczyniono, a teraz jesteśmy w punkcie 18. Wolne wnioski i informacje. Niemniej poprosił o stanowisko radców prawnych.
- Radny Mirosław Lenk zwrócił uwagę, że § 39 statutu określa, że tego typu wnioski głosuje się w pierwszej kolejności przed innymi wnioskami, a porządek obrad można zmienić w każdym czasie sesji przy bezwzględnej większości głosów.
- Przew. RM Leon Fiołka wskazał na potrzebę parafki radcy prawnego na projekcie uchwały.
- Radny Mirosław Lenk uznał, że projekt ten można teraz skonsultować z obsługą prawną.
- Radny Stanisław Borowik zaproponował krótką przerwę na niezbędne konsultacje.
- Przew. RM Leon Fiołka po konsultacjach z radcą prawnym poprosił wnioskodawców o naniesienie drobnych poprawek w projekcie uchwały. W związku z tym zarządził 10 minutową przerwę. Przerwa od godz. 19:15 do godz. 19:25.
- Po przerwie Przew. RM Leon Fiołka zarządził głosowanie wniosku formalnego zgłoszonego przez radnego Michała Kuligę. Dodał, że przedmiotowy projekt uchwały został uzgodniony z radcą prawnym.

**Głosowano wniosek w sprawie:**

wprowadzenia do porządku obrad uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej zamiaru biletowania koncertów w Dni Raciborza w 2019 r.

**Wyniki głosowania**

**ZA: 11, PRZECIW: 10, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1**

**Wyniki imienne:**

ZA (11)

Stanisław Borowik , Marcin Fica , Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska , Zygmunt Kobylak , Michał Kuliga , Mirosław Lenk , Henryk Mainusz , Ludmiła Nowacka , Paweł Rycka , Eugeniusz Wyglenda

PRZECIW (10)

Marian Czerner , Leon Fiołka , Józef Galli , Magdalena Kusy , Jarosław Łęski , Dawid Łomnicki, Anna Ronin , Anna Szukalska , Michał Szukalski , Anna Waclawczyk

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)

Piotr Klima

NIEOBECNI (1)

Zuzanna Tomaszewska

Rada nie przyjęła powyższego wniosku gdyż nie uzyskał on wymaganej bezwzględnej większości głosów za.

- Przew. RM Leon Fiołka przypomniał radnym, że 30 kwietnia br. mija termin złożenia oświadczeń majątkowych radnych wg stanu na dzień 31 grudnia 2018 r. Dalej przekazał radnym również informację o spotkaniach konsultacyjnych na dzielnicach w związku z kolejną edycją budżetu obywatelskiego.
- Radny Stanisław Borowik przekazał, że już na początku kadencji radny Michał Kuliga zwracał uwagę na długi okres oczekiwania mieszkańców na możliwość umówienia spotkania z Prezydentem Miasta. Apel ten na prośbę mieszkańców ponawia. Następnie zaapelował również o to aby Prezydent Miasta znalazł więcej czasu na spotkanie z radnymi opozycji.
- Radna Ludmiła Nowacka poinformowała o złożeniu interpelacji. Jednej w temacie strajku w placówkach oświatowych, gdzie zaproponowała aby wzorem innych miast w tym czasie wykorzystać inne obiekty miasta (domy kultury i OSiR) tak aby zapewnić dzieciom opiekę w czasie strajku. W drugiej zapytała Prezydenta Miasta, które z programów z wykorzystaniem środków unijnych przygotowanych przez poprzednie władze będzie realizował, a które uznaje za mało atrakcyjne i w jakich obszarach będziemy chcieli wykorzystywać te środki w 2019 roku.
- Radny Piotr Klima zapytał w kwestii przygotowania naszych placówek oświatowych do strajku. Po drugie zwrócił uwagę na potrzebę narzucenia na zarządców nieruchomości wprowadzenia jednolitej czytelnej numeracji domów. Uznał, że jest to ważne w sytuacji zagrożenia bezpieczeństwa życia. Dalej zwrócił uwagę na coraz częstszy brak spisów lokatorów czy też blokowanie dróg dojazdu. Dodał również, że zdarzają się ulice gdzie numeracja biegnie w podziale na numery parzyste i nie parzyste ale są i ulice gdzie numeracja jest pomieszana.
- Radna Krystyna Klimaszewska wyraziła swoją opinię w kwestii porządkowej dotyczącej poprzedniej sesji. Wskazała, że radni jako reprezentanci mieszkańców mają prawo zadawania pytań gościom i prezydentom, nawet tych niewygodnych. Mając to na uwadze poprosiła aby więc nie powtórzyła się sytuacja jak na poprzedniej sesji, gdy gość obraża gospodarzy, a przewodniczący nie reaguje.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że przyjmuje uwagę radnej i następnym razem w takiej sytuacji postara się „wyciszyć” gościa. Niemniej dodał, że gościom też należy się szacunek.
- Radna Krystyna Klimaszewska przyznała, że każdemu należy się szacunek, niemniej radni też mają prawo zadawać pytania, również tych niewygodnych.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że z tym się zgadza i przeprasza, jeżeli nie zareagował odpowiednio.
- Radny Marcin Fica mając na uwadze kończący się okres składania wniosków do programu remontu dróg samorządowych zapytał jakie nasze ulice zostały zgłoszone do tego programu. Po drugie zapytał co dalej dzieje się w kwestii remontu dworca. Po trzecie w odniesieniu do planów remontu DW 935 zwrócił uwagę na brak w projekcie miejsc parkingowych przy aptece na ul. Londzina. Uznał, że urząd powinien zwrócić się w tej sprawie do ZDW. Po czwarte w odniesieniu do planów zagospodarowania Pl. Długosza zapytał czy potencjalny inwestor planuje tam realizację ogólnodostępnego, bezpłatnego, całonocnego parkingu. Poprosił też Przew. RM o koordynację spotkań z budżetu obywatelskiego z komisjami i sesją RM w miesiącu kwietniu.
- Radna Anna Szukalska przekazała, że swoje interpelacje przekazała już do biura rady, niemniej

podobnie jak radna Ludmiła Nowacka zapytała czy na czas strajku miasto przygotowało się aby zapewnić opiekę nad uczniami. Poprosiła również o niezbędny i pilny remont chodnika na ul. Wczasowej, który zagraża bezpieczeństwo poruszających się tamtędy pieszych..

- Radny Henryk Mainusz powołując się na treść korespondencji przekazanej do urzędu podpisanej przez „szare myszki”, a dotyczącej oświadczeń majątkowych Zastępcy Prezydenta Miasta Racibórz Dominika Koniecznego i Prezesa PRD Spółki z o.o. Bogdana Gawliczka oraz konkursu na stanowisko Naczelnika Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu Urzędu Miasta Racibórz poprosił o zbadanie sprawy i udzielenie odpowiedzi na piśmie.
- Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że pytanie odnośnie funduszu dróg samorządowych złożyła na piśmie. Następnie zapytała kto sporządził notatkę do mediów ze spotkania Prezydenta Miasta z mieszkańcami odnośnie gazyfikacji dzielnicy Markowice. Zdaniem radnej informacja ta była sprzeczna z zaistniałą sytuacją, której osobiście była świadkiem.
- Radny Michał Kuliga przekazał, że mając na uwadze słowa radnego Stanisława Borowika o utrudnionym kontakcie z Prezydentem Miasta wysłał e-maila na oficjalną skrzynkę urzędu i przez dwa tygodnie nie otrzymał odpowiedzi. Poruszył tam sprawę ul. Willowej. Następnie na podstawie przekazanej interpelacji poruszył temat naboru na stanowisko naczelnika Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu Urzędu Miasta. W tym względzie na początku przytoczył obowiązujące przepisy w urzędzie miasta, a następnie wniósł o udzielenie informacji i udostępnienie dokumentów z przeprowadzonego naboru na to stanowisko. Zdaniem radnego procedura naboru naczelnika UM powinna być przejrzysta i nie budzić żadnych wątpliwości co do prawidłowości jej przeprowadzenia. Niestety są duże wątpliwości co do prawidłowości składu komisji rekrutacyjnej, sposobu przeprowadzenia naboru, a przede wszystkim zaniżenia ustawowo wymaganego stażu pracy na stanowisko naczelnika WEKiS.
- Radny Mirosław Lenk przedstawił trzy krótkie sprawy. Na początku w zakresie planów dla Pl. Długosza przekazał, że zawsze był za zabudową tego placu i wielokrotnie próbował go zbyć. Niemniej próby te zakończyły się niepowodzeniem. Wtedy też podjęto decyzję aby nie przesądzać ostatecznie o sposobie wykorzystania tego placu i postawieniu tam niewielkiego budynku z wieloma funkcjami. Niemniej uznał, że jest to przeszłość, gdyż obecny Prezydent Miasta nie podjął się realizacji tego projektu. Po obejrzeniu planów przedstawionych przez Prezydenta Miasta przekazał, że nie będąc architektem może powiedzieć, że projekt ten zwyczajnie mu się podoba i jest to odczucie chyba wielu mieszkańców. Wskazał, że kilka prezentowanych tam elementów zasługuje na uznanie, obojczywiście miały szanse na realizację. Niemniej rodzi się wiele pytań, mając na uwadze że jest to jedyny nie zabudowany plac w centrum miasta, a sprzedaż terenu jest przesadzająca i na funkcje gmina przestanie mieć wpływ. W tym względzie uznał, że należy nad tym głęboko się zastanowić. Warto więc na spokojnie pomyśleć co jest miastotwórcze i co miastu przyniesie korzyść. Wcześniej myślnano o galerii handlowej, czy lokalach gastronomicznych i kinie. Dalej przekazał, że decyzję radni będą podejmować tylko raz więc należy dobrze przemyśleć jakie funkcje zaproponować przyszłemu właścicielowi. Dodał, że należy zadać sobie też pytanie co przeciętny mieszkaniec z tego będzie miał, po co ja tam pójdę. Czy będzie to przyciągające dla mieszkańca, dla klienta zewnętrznego. Mając na uwadze przedstawione przez Prezydenta Miasta funkcje (szkoła, show room) wskazał, że są one istotne dla przedsiębiorcy ale z punktu widzenia mieszkańca będą mniej atrakcyjne. Wskazując na to, że jest to duża zabudowa można tam przewidzieć jeszcze inne funkcje, może na przykład kino. Uznał, że decyzję tą należy podjąć w pełni świadomie. Wskazał również na budynek na Rynku, który jednym się podoba, drugim nie, niemniej funkcjonuje tam kawiarnia w której trudno znaleźć wolne miejsce z uwagi na ilość klientów, funkcjonują tam również inne lokale. Uznał, że można dyskutować nad architekturą ale nad samą funkcją już nie trzeba. Dodał, że chciałby aby móc tak też spojrzeć na Pl. Długosza. Wskazał, że dobrze, że ten inwestor to dobry pracodawca, niemniej trzeba mieć świadomość, że sprzedaje się tylko raz i im większy będziemy mieć wpływ na inwestora przed sprzedażą tym lepiej. Ostatnią rzeczą jaką poruszył to kwestia brakujących środków z BGK na budowę mieszkań, o czym wspomniiał Prezydent Miasta. Wyjaśnił, że nie jest to utrata tych środków, choć tak to zabrzmiało ale zmiana harmonogramu. Uznał, że może nawet lepiej, że środki te wpłyną do budżetu w przyszłym roku.
- Radna Anna Ronin przekazała, że zastanawia się co to jest za punkt, czy dyskutujemy, czy ferujemy wyroki, czy kogoś oskarżamy albo robimy zamieszanie medialne. Rozumie wolne wnioski, rozumie zapytania i interpelacje ale nie rozumie tego że pozwalamy na takie targowisko. Dalej mając na

uwadze poprzednią kadencję zaskoczona jest taką aktywnością niektórych radnych. Dodała, że z jednej strony cieszy ją to zaangażowanie na rzecz miasta, z drugiej martwi to w jakim to kierunku idzie. Dalej zwróciła uwagę na odczytywanie rzekomych listów, czy rzekomych skarg, donosów kogoś o kim nie wiemy czy taka osoba istnieje. Uznała, że zwykłą przyzwoitością jest wiedzieć, kto taki list napisał. Mając zaś pewność swych słów powinien podpisać się pod tym. Dalej wskazała, że będąc przewodniczącą Komisji Skarg, Wniosków i Petycji wie, że pod skargą musi być podpis tej osoby, która tą skargę napisała, ponieważ do niej też musi trafić odpowiedź. Dlatego też nie rozumie w jakim celu ten anonim został odczytany. Uznała też, że w takim razie zastanowi się na zweryfikowaniu wszystkich zatrudnionych osób z naboru wewnętrznego i zewnętrznego w poprzedniej kadencji, np. naboru na stanowisko byłego naczelnika WEKiS. Na koniec zaapelowała aby zachowywać porządek obrad, a jeżeli są interpelacje to składać je na piśmie.

- Radny Henryk Mainusz (Ad Vocem) zapytał czy radna Anna Ronin recenzuje wypowiedzi innych radnych. Dodał, że nie szuka sensacji i daleko mu do tego, a jest radnym już 17 lat.
- Radny Michał Kuliga (Ad Vocem) przekazał, że sprawa poprzedniego naczelnika WEKiS zakończyła się zgłoszeniem w CBA i z tego co wie nie stwierdzono żadnych nieprawidłowości. Dalej uznał, że radni tutaj są po to aby artykułować sprawy ważne, a oświatę uznał za ważną sprawę, dlatego też przedstawił w całości interpelację, którą złożył do biura rady. Dalej przekazał, że co innego jest być w koalicji a co innego być radnym opozycji. Teraz radni pytają, bo mają do tego prawo tak jak wskazywała radna Krystyna Klimaszewska. Uznał, że nie ważne, kto z mieszkańców o to się do niego zwraca. Dalej przekazał, że dziwi go upór radnych koalicji w kwestii głosowania w sprawie koncertu.
- Radny Paweł Rycka przekazał, że w związku z planowanym strajkiem z urzędu powinna szybciej wyjść informacja jak będzie odbywała się opieka na dziećmi w tych dniach. Tak aby rodzice wcześniej o tym mogli się dowiedzieć. Następnie publicznie podziękował byłemu naczelnikowi WEKiS Robertowi Myśliwemu za pracę przez te 4 lata. Dalej wracając do sprawy PRD zapytał Prezydenta Miasta jakie są dalsze plany w kwestii otaczarni. Wskazał, że sprawa ciągnie się od 2015 roku, w październik 2017 r. sprawa trafiła pod obrady rady. Dalej przekazał, że jego stanowisko się nie zmieniło.
- Przew. RM Leon Fiołka mając na uwadze datę świąt przedstawił propozycje terminów stałych komisji w miesiącu kwietniu i tak: Komisji GMOŚiBP odbyłaby się 15 kwietnia w poniedziałek, Komisja RGBiF 16 kwietnia we wtorek, a Komisji OKSRiOS 17 kwietnia w środę. Sesja odbędzie się planowo 24 kwietnia.
- Radna Justyna Henek – Wypior zaproponowała aby w związku z tym zmienić terminy spotkań w sprawie budżetu obywatelskiego.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że będzie rozmawiał tak aby terminy tych spotkań jeszcze zmienić. Dalej przekazał, że podane terminy komisji zaakceptowali przewodniczący komisji więc zostaną one utrzymane. Następnie poprosił radnych aby złożyli na piśmie przedstawione interpelacje tak aby mógł je przekazać Prezydentowi Miasta celem udzielenia pisemnych odpowiedzi.
- Radny Józef Galli przedstawił jeszcze sprawę niedawnego potrącenia młodej osoby na przejściu dla pieszych na początku ul. Podmiejskiej. Wskazał, że potrzeba aby przejście zostało bardziej oddalone od tego skrzyżowania. Druga kwestia dotyczy kursowania autobusu linii nr 2, który jadąc w jedną stronę jedzie ulicami Londzina i Wojska Polskiego, wracając z kolei jedzie z ul. Batorego prosto na ul. Gamowską. Uznał, że takie rozwiązanie jest średnio sensowne i zapytał czy nie można przywrócić kursu na ul. Wojska Polskiego i ul. Londzina. Następnie poprosił również o zrealizowanie wniosku grupy mieszkańców zwracających się o usunięcie progu zwalniającego na ul. Wita Stwosza.
- Prezydent Miasta Dariusz Polowy odniósł się do kilku spraw poruszonych przez radnych:
  - Odnośnie strajku nauczycieli przekazał, że urząd cały czas jest w kontakcie z dyrektorami szkół i przedstawicielami związków zawodowych przy czym sprawa strajku nie jest jeszcze rozstrzygnięta. Urząd przygotowuje się na zapewnienie opieki dla dzieci w szkołach gdyby do strajku doszło. Dodał, że ma nadzieję, że nauczyciele jako osoby odpowiedzialne, odpowiedzialne za dzieci jakie im się powierza będą też odpowiedzialnymi pracownikami i będzie można na nich polegać jako pracodawca.
  - Odnośnie miejsc parkingowych na Pl. Długosza podziękował za sugestie i przekazał, że będzie to uwzględniał w rozmowach z inwestorem.
  - Odnośnie notatki ze spotkania z mieszkańcami w Markowicach przekazał, że jeżeli to chodzi o

notatkę autorstwa UM to to sprawdzi.

- Odnośnie sprawy anonimu przedstawionego przez radnego Henryka Mainusza zapytał radnego czy sygnuje go swoim podpisem.
  - Radny Henryk Mainusz przekazał, że podpisał pismo celem sprawdzenia tych informacji.
- Odnośnie sprawy otaczarni przekazał, że jest w stałym kontakcie z mieszkańcami Płoni i prowadzone są prace związane z przeniesieniem otaczarni w inne miejsce. Dodał, że prace takie rozpoczęły się po objęciu przez niego urzędu. Do tego momentu nic w tej sprawie nie było robione.
- Radny Paweł Rycka (Ad Vocem) przekazał, że nie zgadza się to z tym co działo się w tamtej kadencji, a co wynika z protokołów sesji. Dodał, że nadal uważa, że sprawa powinna być załatwiona dla dobra mieszkańców Raciborza. Podkreślił jednak, że decyzje już zapadły w związku z tym zapytał co się w międzyczasie stało. Dodał, że klub radnych zwrócił się również do Przew. RM o zaproszenie prezesa PRD na dzisiejszą sesję. Dalej przekazał, że pytał też poprzedniego prezydenta miasta, obecnie radnego Mirosława Lenka, czy prezes do czasu piastowania przez niego urzędu prezydenta zgłaszał jakiegokolwiek problemy i odpowiedź była jednoznaczna – nie. Dalej przekazał, że mówiąc o mieszkańcach mowa jest o pewnej grupie osób, która nie jest zbyt liczna ale problem tak naprawdę dotyczy mieszkańców całego miasta. Przypomniał w tym miejscu sesję Rady Miasta w październiku 2017 roku, niemniej wskazał, że pierwsze spotkanie z mieszkańcami odbyło się w 2015 roku. Dalej dodał, że mieszkańcy Płoni byli bardzo cierpliwi. Następnie przekazał, że bardzo ucieszył się gdy dowiedział się, że pierwszym prezesem zaproszonym na rozmowy z nowym Prezydentem Miasta był prezes PRD. Uznał jednak, że w tej sprawie brak jest dialogu z Radą. Wskazał, że Rada w październiku 2017 r. w głosowaniu zdecydowała, że nie chce otaczarni w granicach administracyjnych miasta Racibórz. Dodał, że w tym głosowaniu głosował przeciw gdyż wówczas nie określono nowej lokalizacji i dla niego wiązało się to z likwidacją tego zakładu. Natomiast w marcu 2018 r. w kolejnym głosowaniu 20 radnych, jednogłośnie przyjęło roczny termin na przeniesienie otaczarni. Poprzedzone to zostało wystąpieniem prezesa na sesji. W związku z tym skierował do Prezydenta Miasta pytanie – kiedy?
- Radny Mirosław Lenk przekazał, że zaniepokoiło go stwierdzenie Prezydenta Miasta, że dopiero gdy on przyszedł to cokolwiek zaczęło się dziać. Poprosił o sprawdzenie kiedy prezes zlecił i kiedy złożył wniosek o ustalenie warunków środowiskowych, kiedy podpisał wstępną umowę z właścicielem terenu, gdzie chce się budować. Uznał, że to jest istotne, chyba, że Prezydent Miasta myśli o robotach budowlanych. Dalej podkreślił, że radni chcą wiedzieć tylko czy są z tym problemy i jakie. Przypomina też sobie słowa radnej Anny Ronin, która mówiła, że dwa, trzy, cztery miesiące nie będą robiły różnicy i radni poczekają gdy to będzie rzeczywiście realne. Wskazał, że roczny termin zaproponował prezes PRD. Głównym problemem są zawsze warunki środowiskowe. Uznał więc, że nie można mówić, że prezes PRD rozpoczął prace dopiero w listopadzie 2018 r. Z harmonogramu przedstawionego wówczas prezydentowi i radzie wynikają inne fakty.
- Radny Paweł Rycka przekazał, że ostatnia dyskusja w tym temacie odbyła się na sesji we wrześniu 2018 r.
- Przew. RM Leon Fiołka przypomniał radnym o obowiązku zgłaszania się do dyskusji.
- Radny Stanisław Borowik poprosił o odpowiedź na jego pytanie w temacie kolejki mieszkańców na spotkania z Prezydentem Miasta.
- Przew. RM Leon Fiołka przypomniał o obowiązku składania pisemnych zapytań i interpelacji.
- Prezydent Miasta przekazał, że aby już nie przedłużać na pisemne zapytania i interpelacje odpowie na piśmie.
- Radny Paweł Rycka przekazał, że jeżeli Prezydent Miasta odpowie na piśmie to nie ma już o czym rozmawiać.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że spotkanie z prezesem PRD jest umawiane na następną sesję, choć nie jest pewny czy to się uda.
- Radny Paweł Rycka przypomniał, że ten termin mija jutro.
- Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że pamięta o tym i pewne jest, że dyrekcja tego przedsiębiorstwa nie wywiązała się z tego.

## **19. Zakończenie sesji.**

- Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął V sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 20:48.

Przewodniczący Rady

Leon Fiołka

Przygotował:

Leszek Jureczko